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Nie jest tak źle. Wcale 

nie musi być. Przykła

dem jest to, że nasze 

W ieści będą się jednak 

ukazywać. Stało się tak 

dzięki życzliwości w y

dawcy Gazety Jarociń

skiej i dzięki Państwu, 

którzy podobno chce- 

cie nasze w ieści czy

tać . D odatek będzie 

w ięc  w ych od z ił da le j 

w  cyklu miesięcznym, 

choć w okrojonej w ie l

kośc i. Do czasu, aż 

zdobędz iem y p ie n ią 

dze na wydawanie go 

w  dawnym  rozm iarze 

i może (w co wierzymy) 

na przekór kryzysow i 

na większym obszarze. 

Spróbujemy wraz z wy

daw n ictw em  zaprosić 
sąsiednie nadleśnictwa 
do złożenia wniosku na 

kam panię edukacyjną 

p row adzoną w łaśn ie  

na łamach GJ i dodat

ku Wieści z lasu. Może 

się  uda! Tym czasem  

zapraszam do lektury 

w ydan ia  s tyczn io w e 

go 2 0 0 9 . Nam awiam  

Państwa do zaintereso

wania się problematyką 

gospodarki wodnej na 

stronach internetowych 

Regionalnego Zarządu 

G o sp o d a rk i W odn e j 

w  Poznaniu. Program, 

który'powstaje musi być 

konsultowany ze społe

czeństwem. W ypow ia

dajmy się więc, abyśmy 

później nie narzekali. 

D okarm ia jm y ptaszki 

rozsądnie i nie da jm y

się grypie.
KRZYSZTOF SCHWARTZ

D o k a rm ia n ie  p ta k ó w  
w  okresie zimowym pomaga im 
przetrwać niekorzystny czas. 
Jednak ten, kto decyduje się na 
to zadanie, powinien zdawać 
sobie sprawę, że jest to zajęcie 
wym agające system atyczno
ści. Ptaki przyzwyczajają się 
do m iejsc, w  których mogą 
znaleźć pokarm i do nich czę
sto w racają, oczekując suto 
nakrytego stołu.

Z a s ta n ó w m y  s ię , czy 
b ę d z ie m y  k o n s e k w e n tn ie  
uzupełn iać karmę. Nie znie
chęcajm y się, kiedy po w y
w ieszen iu pokarm u nie w i
d z im y  p o d o p ie c z n y c h . Są 
one z reguły n ieufne i czasu 
w ym aga , aby p rzyzw ycza 
iły  się do now ych , czasem 
dz iw n ie  w yg lądających ele
mentów w  swoim otoczeniu. 
Często nawet wymiana starej 
karmy na nową wzbudza już 
ich lęk i nieufność. Przeważ
nie jednak możliwość łatwego 
i wygodnego s to łow ania się 
szybko przełamuje tę barierę.

Dziś kilka słów  o dokar
m ianiu sikorek, gdyż to chyba 
właśnie je najczęściej możemy 
spotkać w  naszym przydomo
wym ogródku. Jesień - już wte
dy rozpoczynamy dokarmianie. 
S ikorki na jbardziej preferują 
różnego rodzaje tłuszcze. Dla
tego wywieszamy najczęściej 
p lastry słoniny. Pamiętajmy! 
Pokarm powinien być zawsze

świeży (zmieniany min. co 1-2 
tygodnie) i wolny od wszelkich 
zanieczyszczeń. Chcąc uroz
maicić menu; słoninę możemy 
również przetopić w lewając ją  
wraz z nasionami lnu, słonecz
nika czy orzechami do różne
go rodzaju opakowań np. po 
jogurtach, serkach etc. Gdy 
nie m am y jednak  czasu na 
przygotowanie wyszukanych 
specja łów , m ożem y skorzy
stać z szerokiej oferty na ryn
ku i kupić już gotową karmę. 
Należy jednak bezwzględnie 
pamiętać, aby karma dla pta
ków nie zaw iera ła  żadnych 
przypraw, a w  szczególności 
soli. Sól zam iast pomóc może 
zaszkodzić, ponieważ w  zim ie 
ptaki i inne zwierzęta mają pro
blem z dostępnością do wody. 
Wywieszając karmę pam iętaj
my o bezpieczeństwie ptaków 
i uniem ożliw ieniu dostępu do 
tych miejsc kotom.

Z przeprowadzonych pry
watnych obserwacji miłośnika 
ptaków, mieszkańca Nowego 
Miasta Mirosława Buchwalda, 
można wysnuć tezę, iż sikor
ki wykazują różną preferencję 
pokarm ow ą ze w zg lędu na 
temperaturę otoczenia. - Zimą 
słonina w plastrach cieszy się 
większym zainteresowaniem  
przy wyższych temperaturach, 
b lisk ich  zeru. Gdy słupek rtę 
c i spadnie dużo pon iże j zera 
- w iększy u d z ia ł w ich  d ie 

cie mają wówczas m ieszanki 
tłuszczu z nasionami - zauwa
ża pasjonat ornitologii.

Spośród znanych nam si
korek najczęściej spotykanym

szych rozmiarów, dzielna - nieraz 
potrafi przepędzić swoją większą 
kuzynkę bogatkę podczas wspól
nej uczty.

Pamiętajmy, że sikorki to

nych ptaków. Planując wokół 
domu sadzenie drzew i krze
wów  ozdobnych, wybierzm y 
tak ie , które w  okresie z im y 
mogą stać się dodatkowo bazą

przedstawicielem tego gatunku 
jest sikora bogatka (Parus Ma
jor). Zimą te ptaki często groma
dzą się w  małe stadka liczące 
zazwyczaj po kilka osobników. 
Rzadszym, ale jednak nie mniej 
urodziwym przedstawicielem 
tego gatunku jest sikora modra 
(Parus Caeruleus). Mimo mniej-

nasi sprzym ierzeńcy w  w a l
ce ze szkodnikami owadzim i. 
Z przeprowadzonych badań 
wynika, iż jedna para sikorek 
wraz ze swoim potomstwem 
w  ciągu roku potrafi zjeść aż 
75  kg owadów.

Pomagając sikorkom  nie 
zapomnijmy o dokarmianiu in-

pokarmową naszych latających 
sąsiadów.

Wieszając dodatkowo budki 
lęgowe (ok. 4  m nad ziemią) 
s tw orzym y dogodne miejsce 
ich bytowania, a i one na pew
no odwzajemnią się nam pięk
nym śpiewem.

Przygotował JAKUB WOJ DECKI

SPRZEDAŻ DREWNA

2 4  grudnia 2 0 0 8  
roku zostały ogłoszone 
wyniki I etapu przetar
gu internetowego sprze
daży drewna na 2009  
rok. Półroczna oferta La
sów Państwowych wy
nosiła 9 .6 8 2 .8 6 9  m3 
(35 %  masy rocznej) 
drewna, z czego nie sprze- 
dano 2 .8 6 7 .6 4 5  m3. 
Drewno to nie znalazło 
nabywcy lub nie zosta
ło sprzedane na sku
tek  w a d liw ych  ofert. 
W  przetargu uczestni
czyło 6 .3 5 9  klientów, 
którzy złożyli 2 8 .0 5 8  
o fe rt zakupu, w tym  
nie  podp isan o  3 1 9  
o fe rt - 7 9  k lie n tó w  
na masę 9 8 .4 1 6  m 3. 
Oferta w ielkopolskich

nad leśn ictw  znalazła 
w  te j części p rze tar
gu najwyższe uznanie 
w  k ra ju . S przedano 
86 % wystawionej masy.

N adleśnictw o Ja
roc in  w y s ta w iło  do 
sprzedaży 2 6 .5 1 0  m3 
drew na, z czego nie 
sprzedano 2 .7 1 5  m3. 
O ferty zosta ły z łożo
ne przez 78  klientów, 
którzy zakupili 89 ,7%  
przeznaczonego  do 
sprzedaży drewna.

19 stycznia 2 0 0 9  
roku ogłoszono wyniki 
II ograniczonego prze
targu in ternetowego. 
Tym razem na ogólną 
masę 2 .7 6 6 .8 8 0  m 3 
d re w n a  s p rz e d a n o  
1 .2 6 9 .6 3 3  m 3, co

s ta n o w iło  4 6 ,5  % 
oferowanego produk
tu . Nadleśnictw o Ja
rocin osiągnęło bardzo 
dobry w yn ik sprzeda
ży. Klienci zakupili ca
łość z w ystaw ionych 
2 .7 1 5  m3.

Kolejnym  etapem 
sprzedaży będzie tzw. 
„S y s te m o w e  e -d re - 
weno" - aukcja in ter
netowa na pozostałe 
15 % oferty rocznej. 
W Nadleśnictwie Jaro
cin wystawiona zosta
nie masa 11 .564  m3. 
Czas trw a n ia  aukc ji 
zaplanowano na okres 
od 22 do 26  stycznia. 
W wielu nadleśnictwach 
aukcje te trw ać będą 
jednak nawet do 10

lutego. Wyniki widocz
ne będą dla k lientów  
w  internetowym porta
lu bezpośrednio po jej 
zakończeniu w  danym 
nadleśnictwie.

Informujemy jedno
cześnie, że od 11 lute
go br. otwarta będzie 
sprzedaż internetowa 
d la  każdego, naw et 
przysłow iow ego „K o
w a lsk ie go ” . Będą to 
sortym enty niesprze- 
dane w poprzednich 
trze ch  e ta p a ch  lub  
pochodzące z niezre
alizowanych umów.

S zczegó łow e in 
fo rm a c je  do tyczące  
s p rz e d a ż y  d re w n a  
znajdują się na stronie 
www.zilp .p l/drewno

(n)

O F E R T A  C E N O W A
D R E W N A  O P A Ł O W E G O  
N A  R O K  2 0 0 9

Nadleśnictwo oferuje także do sprzedaży 
drewno opałowe. Obecne ceny kształtu ją się 
następująco:

opał iglasty 9 5  Zł za 1 m etr sześcienny

opał liściasty 1 1 2  z ł za 1 m etr sześcienny

Powyższe ceny dotyczą drewna wyrobionego 
i gotowego do odebrania.

Istnieje też możliwość przygotowania 
wyrobienia) drewna opałowego 
we własnym  zakresie - tzw. samowyrobem.
Ceny kształtu ją się następująco:

opał iglasty 5 3  z ł za 1 m etr sześcienny

opał liściasty 6 8  Zł za 1 m etr sześcienny

Oprać. JAN BARTCZAK

http://www.zilp.pl/drewno
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PROJEKTY REALIZOWANE NA TERENIE 
NADLEŚNICTWA JAROCIN

P ie n ią d z e  n a  C z e sz e w o
Nadleśnictwo Jarocin pręż

nie się rozwija. Świadczyć mogą 

o tym projekty realizowane z za
kresu edukacji oraz m on ito rin 
gu i zwiększania retencji wodnej 
uroczyska Warta. W  zeszłym roku 
podpisaliśm y umowy z dwoma 
funduszami (tzw. donatorami).

Z końcem lis topada 2 0 0 8  
roku, ja k  ju ż  in fo rm ow aliśm y, 
Nadleśnictwo Jarocin podpisało 
umowę z WFOŚiGW w Pozna

niu o dofinansowanie Projektu 
„Infrastruktura i wyposażenie 
ośrodka edukacyjnego Centrum

P R O G R A M
R E G IO N A L N Y
N A R O D O W A  STRATEGIA SPÓJNOŚCI

Zarządzania Łęgami w  Czeszewie 
w  ramach Wielkopolskiego Regio
nalnego Programu Operacyjnego 
na lata 2 0 0 7 -2 0 1 3 . Do tej pory 
z zaplanowanych zadań zrealizo
wana została: koncepcja projek
towa i dokumentacja techniczna 
insta lacji edukacyjnej „Rzeka” , 
stworzono projekt dydaktyczny, 
scenariusze zajęć edukacyjnych 
pn. „Sekretne życie dziup laków” 
oraz zakupiono zestaw  kam er 
i urządzeń do zdalnej obserwacji 
życia zwierząt. Obecnie jesteśmy 
na etapie przetargu na wyłonie
nie wykonawcy budowy instalacji 
edukacyjne j „R zeka". Zakłada 
się, iż całkow icie projekt zosta
nie zrealizowany (wybudowany) 
i oddany do użytku, z końcem

Kormorany zimują 
nad Wartą

Od kilku lat spacerując zim ą nad Wartą 
koło Nowego Miasta spotykałem kormora
ny. Początkowo były to pojedyncze ptaki, 
a ich zim owanie tu ta j wydawało się ewe
nementem. W idywało się je rzadko, były 
bardzo nieufne. Bliższe podejście do nich 
wymagało ostrożności, bo ła tw o płoszyły 
się i uciekały.

Tej zimy kormoranów jest bardzo dużo. 
W idziałem grupy kilku, a nawet k ilkuna
stu osobników, zarówno dorosłych, ja k  
i m łodych z jasnym i brzucham i. Są mniej 
płochliwe i można je podpatrywać ze sto-- 
sunkowo bliskiej odległości.

Udało mi się zrobić fotografie kormoranów 
płynących na krze i stojących na brzegu rze
ki.

EUGENIUSZ CZARNY

W  d n iu  7  s t y c z n ia  2 0 0 9  r .  o  g o d z .  i  3 . 0 0  

* n a  c m e n t a r z u  k o in w u d n y n ^  w  J a r o c i n i e  p o ż e g n a l i ś m y  

r td s z ą  K o le ż a n k ę
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Pracow nicy N adleśn ictw a Jarocin

II kwartału 2 0 0 9  roku.
3 grudnia 2 0 0 8  roku zawar

ta została w  Warszawie umowa 
z Fundacją EkoFundusz o udziele
nie dofinansowania „Kompleksowej 
ochrony ekosystemów łęgowych 
Lasów Czeszewskich w Żerkow- 
sko-Czeszewskim Parku Krajobra
zowym - etap II”. Środki, o które 

wnioskowaliśmy pochodzą z pienię
dzy, jakie zostały przeznaczone na 
przedsięwzięcia w  dziedzinie ochro
ny środowiska, w ramach zamiany 
polskiego zadłużenia zagranicznego. 
Zakupione i zainstalowane zostały

U N IA
E U R O P E J S K A

urządzenia służące do automatycz
nej rejestracji zmian poziomu wód 
gruntowych w  uroczysku Warta. 
Wartość zbudowanego systemu wy
nosi blisko 2 0 0  tys. zł. Wyniki po
miarów będą podstawą i punktem 
odniesienia dla wszystkich innych 
badań planowanych w  tym uroczy
sku. Niebawem nadleśnictwo ogłosi 
przetarg na prace hydrotechniczne 
- budowę zastawek i spiętrzenie 
rzeki Lutyni. O dalszych postępach, 
realizowanych zadaniach i rozma
chu prac będziemy informować na 
łamach naszej strony internetowej 
w  zakładce „Nowości” , pod adre
sem: http://jarocinlasypanstwowe. 
poznan.pl/

Przygotował JAKUB WOJDECKI

P o że g n a n ie  leśn iczeg o  

E d w a r d a  G rz e ś k a
P o dsum ow u jąc  m in io n y  2 0 0 8  rok, p ra c o w n ic y  N a d le śn ic tw a  Ja roc in  

s p o tka li s ię 7  s tyczn ia  w  re s ta u ra c ji „K lu b o w a ” . C oroczny ob iad  zb ie g ł się 

ty m  razem  z pożegnan iem  przechodzącego  na e m e ry tu rę  leśn iczego

le śn ic tw a  C ie lcza , E dw arda  G rześka.

Leśniczy Edward Grzesiek swoją 
prącę w Nadleśnictw ie Jarocin roz
począł w  1967  roku. Praktykował 
w  leśnictwach Tumidaj i Potarzyca. 
W  1 9 69  roku przeszedł szkolenie 
przygotowujące do wprowadzania 
mechanizacji prac leśnych. W  roku 
19 70  ob ją ł stanowisko leśniczego 
ds. mechanizacji. Organizował no
woczesne metody pracy i wdrażał 
nowy sprzęt na terenie ówczesnego 
małego Nadleśnictwa Jarocin, a po 
reorganizacji (1 9 7 2 ) na terenie po
większonego o obręb Klęka i Cze
szewo nowego, dużego Nadleśnic
twa Jarocin. Były to lata 70 . Nowy 
duch i nowy sprzęt zaw ita ł także 
do Lasów Państwowych. Tworzono 
brygadowy system pracy. Leśniczy 
Grzesiek kierował w łaśnie taką bry
gadą operu jącą na terenie całego 
obrębu Jarocin. Dysponowała ona 
najlepszym sprzętem i narzędziami. 
Nowe samochody i ciągniki trafia ły 
przede wszystkim do niej.

Leśniczym  rew irow ym  zosta ł 
Edward Grzesiek w  roku 1983, obej
mując reaktywowane właśnie leśnic
two Roszków. Najtrudniejszy byt rok 
1990, gdy po przejściu na emeryturę 
Jana Kierzkowskiego, prowadził przez 
prawie cały rok 2 leśnictwa - Roszków 
i Cieiczę. Z tamtego okresu wspomina 
w  szczególności swego pomocnika, 
gajowego Tadeusza Piechowiaka. 
Był to człowiek bez reszty oddany 
służbie. Każda godzina była dobra, 
by z jaw ić  się w  pracy i żadna pora 
nie była zbyt późna, by pracę za
kończyć. - To by ł prawdziwy zastęp
ca - zawsze mogłem na niego liczyć 
i  o w ie lu rzeczach m i przypom inał. 
D zis ia j n ie  ma ju ż  takich pod leśn i
czych - mówi Grzesiek z nostalgią.
- Zadania były w ie lk ie i  różnorakie. 
Pozyskiwaliśmy np. żywicę. B y ł rok,

Konsultacje trwają
To już III tura konsultacji społecz

nych - projekt planu gospodarowania 
wodami na obszarze dorzecza Odry.

Po raz kolejny Nadleśnictwo Jaro
cin pragnie gorąco zachęcić wszyst
kich zainteresowanych do wzięcia 
udziału w  III turze konsultacji spo
łecznych trwających od 22  grudnia 
2 0 0 8  r. do 22 czerwca 2 0 0 9  r., do
tyczących gospodarowania wodam i 
na obszarze dorzecza Odry.

Wszelkie informacje o powyższym 
dokumencie, ankiety, broszury oraz 
plakaty znajdziecie Państwo na stro
nie internetowej RZGW z Poznaniu 
(link bezpośredni) h ttp ://w ww.rzgw . 
poznan.pl lub w  zakładce „aktualno
ści" pod adresem http ://w w w .rzgw . 
poznan.pl/index.php oraz pod nume
rem telefonu (0 -61) 66 5 -4 5 -3 3  (lub 
34). Zachęcamy do zapoznania się 
bliżej z planami gospodarki wodnej

że m usiatem  pozyskać 9 ton tego 
cennego surowca. D zis ia j n ik t ju ż  
tego nie robi, a m łodzi leśnicy znają 
te zagadnienia tylko teoretycznie.

Edw ard Grzesiek (w  środku z bukie tem  róż) z kolegam i z pracy

Leśnicy szacowali wtedy także szko
dy czynione przez zwierzynę w upra
wach ro lnych. M usiatem  zna leźć  
czas, by zrob ić to na terenie dwóch 
leśn ic tw  - własnym i  na Cząszcze- 
wie. Bytem może trochę konserwa
tywny, ale ja k  się okazało, była to 
cnota, a n ie  wada. Pozostawiłem  
kiedyś na zrębie k ilka  dębów, aby 
da le j rosły. Inspektor m nie skarcił, 
a ówczesny nad leśn iczy kaza ł je  
wyciąć. Ociągałem się z tym przez 
kilka łat. Z m ien iły  się poglądy, do 
leśnictwa zawitała ekologia i  ten sam 
inspektor k ilka la t później pochw alił

w dorzecza Odry, którego częścią 
jest obszar wodny Warty. Wprawdzie 
dokument jest obszerny, ale znać go 
powinni wszyscy, którym sprawy ra
cjonalnej gospodarki wodnej nie są 
obojętne. Przede wszystkim kieruje
my ten apel do wędkarzy, rybaków, 
meliorantów, ale także do każdego, 
kto chce pić czystą wodę lub nad 
czystą wodą wypoczywać.

Państwa opinie, uwagi, ankiety 
można przesyłać na adres:

Regionalny Zarząd 
Gospodarki Wodnej w  Poznaniu 

Pion Zasobów Wodnych 
ul. Grunwaldzka 21 

6 0 -7 8 3  Poznań
Dodatkowo na adres interneto

wy Pionu Zasobów Wodnych RZGW 
w  Poznaniu: zasoby.wodne@rzgw. 
poznan.pl lub na adresy internetowe 
pracowników Zespołu ds. Komunika

m nie za te pozostaw ione drzewa. 
Powiedziałem m u wtedy - nie wy
konałem  pańskiego polecenia, bo 
uważałem inaczej. Oddanie pracy

i staw ian ie  spraw służbowych na 
pierwszym  m iejscu charakteryzo
wało też Grześka zawsze. Przez 41 
la t był ty lko  7 dni na zw oln ien iu  
lekarskim ! Prowadząc w  osta tn ich 
latach największe w nadleśnictw ie 
leśn ictw o m ia ł naprawdę co robić. 
Postanow ił skorzystać z m ożliw o
ści w cześn ie jszego p rze jśc ia  na 
em eryturę.

Dziękując za wieloletnią pracę po- 
zostaje nam jedynie jeszcze raz pogra
tulować zasłużonej emerytury i życzyć 
dobrego zdrowia na dalsze lata.

KRZYSZTOF SCHWARTZ

cji i Konsultacji Społecznych: michal. 
m isiewicz@ rzgw.poznan.pl, natalia. 
sikorska@ rzgw.poznan.pl

Wszelkie skierowane przez Pań
stwa uwagi, wnioski, ankiety prze
słane do RZGW w Poznaniu zostaną 
przekazane Prezesowi Krajowego 
Zarządu Gospodarki Wodnej, bę
dącemu organem właściwym do 
ich rozpatrzenia.

Zapraszamy!
Przygotował JAKUB WOJDECKI

http://jarocinlasypanstwowe
poznan.pl/
http://www.rzgw
poznan.pl
http://www.rzgw
poznan.pl
mailto:misiewicz@rzgw.poznan.pl
mailto:sikorska@rzgw.poznan.pl

